Declinarea adjectivului in germana
[bookmark: more]
1. Adjective precedate de articolul hotarat
Se declina la fel si atunci cand adjectivul este precedat de un pronume cu terminatiile articolului hotarat:
· dieser, diese, dieses (pl. diese);
· jener, jene, jenes (pl. jene);
· jeder, jede, jedes;
· welcher, welche, welches (pl. welche);
· mancher, mancher, manches (pl. manche);
· solcher, solche, solches;
· derselbe, dieselbe, dasselbe;
· derjenige, diejenige, dasjenige;
· alle;
· beide.

Declinarea adjectivului precedat de articolul hotarat

	Caz
	Singular
	Plural

	
	masculin
	feminin
	neutru
	m, f, n

	N
	der nette Schüler
	die nette Schülerin
	das nette Kind
	die netten Schüler

	G
	des netten Schülers
	der netten Schülerin
	des netten Kindes
	der netten Schüler

	D
	dem netten Schüler
	der netten Schülerin
	dem netten Kind
	den netten Schülern

	A
	den netten Schüler
	die nette Schülerin
	das nette Kind
	die netten Schüler



2. Adjective precedate de articol nehotarat
Se declina la fel si atunci cand adjectivul este precedat de articolul nehotarat negat sau de pronumele posesiv adjectival:
· kein, keine, kein (pl. keine);
· mein, meine, mein (pl. meine);
· dein, deine, dein (pl. deine);
· irgendein, irgendeine, irgendein, irgendwelche.



Declinarea adjectivului precedat de articolul nehotarat

	Caz
	Singular
	Plural

	
	masculin
	feminin
	neutru
	m, f, n

	N
	mein kleiner Bruder
	meine kleine               Schwester
	mein kleines Kind
	meine kleinen Brüder

	G
	meines kleinen  Bruder
	meiner kleinen           Schwester
	meines kleinen Kind
	meiner kleinen Brüder

	D
	meinem kleinen Bruder
	meiner kleinen           Schwester
	meinem kleinen Kind
	meinen kleinen Brüdern

	A
	meinen kleinen  Bruder
	meine kleine               Schwester
	mein kleines Kind
	meine kleinen Brüder



3. Adjective neprecedate de articol
Se declina la fel si atunci cand adjectivul este precedat de:
· viele;
· einige;
· wenige;
· andere;
· mehrere;
· verschiedene.

Declinarea adjectivului neprecedat de articol

	Caz
	Singular
	Plural

	
	masculin
	feminin
	neutru
	m, f, n

	N
	frischer Fisch
	frische Butter
	frisches Brot
	frische Eier

	G
	frischen Fisches
	frischer Butter
	frischen Brotes
	frischer Eier

	D
	frischem Fisch
	frischer Butter
	frischem Brot
	frischen Eiern

	A
	frischen Fisch
	frische Butter
	frisches Brot
	frische Eier








Cazurile speciale de declinare ale adjectivelor

Unele adjective care exprima culori si care sunt imprumutate din alte limbi, nu se declina (rosa, indigo, lila, beige, orange). De asemenea, nu se declina nici adjectivele super si prima.

Adjectivul care determina un alt adjectiv sau un participiu, este invariabil.

Invariabile raman si adjectivele terminate in -er, scrise cu majuscula si care sunt derivate (in special) de la nume de orase.

Dupa etwas, viel, mehr, wenig si nichts adjectivele se substantivizeaza, se scriu cu majuscula, primesc terminatia -es si se declina dupa tipul 3.

Dupa alles, adjectivele primesc terminatia -e si se declina dupa tipul 1.

Adjectivul hoch, in cursul declinarii il pierde pe -c.

Adjectivele terminate in -el pierd vocala -e in cursul declinarii.

Adjectivele terminate in -er sau -en pot omite vocala -e- in timpul declinarii, in special in limbajul poetic.


Adjectivul atributiv nedeclinat

Sunt anumite cazuri in care adjectivul atributiv apare nedeclinat. In acest caz el este regasit dupa substantiv, mai rar inaintea lui.
Adjectivul atributiv nedeclinat se intalneste indeosebi:
- in limbaj poetic, in cantece populare, basme, legende, expresii, proverbe;
- in limbajul comercial, reclame;
- in substantivele compuse;
- in grupurile de doua sau mai multe adjective atributive strans legate prin intelesul lor si unite in scriere prin cratima sau formand chiar un adjectiv compus.
In acest caz se declina numai ultimul adjectiv, celelalte ramanand intotdeauna nedeclinate.

